
    معصومه طاهري
صنعت كاميك استريپ كه اين روزها با 
نام »پي نما« در ايران شناخته مي شود، 
 از صنايع سودآور و تأثيرگذار فرهنگي 
دنياس�ت كه متأسفانه در كش�ورمان با 
وج�ود اس�تعدادها و ظرفيت هاي�ي كه 
دارد هن�وز نتوانس�ته جاي�گاه خود را 
پيدا كن�د. البت�ه مدتي اس�ت به همت 
برخي از هنرمندان و فعالان اين عرصه 
حركت ه�اي خوب�ي ص�ورت گرفته كه 
س�تودني اس�ت، برهمي�ن اس�اس ب�ا 
س�عيد رزاقي مؤس�س و مدير مدرسه 
هن�ري صنعت پي نما گفت وگ�و كرديم. 
چرا از كلمه پي نما براي مدرس�ه 

استفاده كرديد؟
هشت سال پيش با دوستان گپ مي زديم 
و اس��امي مختلف را س��بك و س��نگين 
مي كرديم چون اس��امي قب��ل به نوعي 
ش��تر گاو پلنگ بودند، تصاوير دنباله دار 
گرافيكي كه عربي كنار ه��م قرار گرفته 
و ملغمه بودند. گفتيم اس��مي را انتخاب 
كنيم تا هم در دهان بچرخد و هم با هويت 
و فرهن��گ يومي مان همخواني داش��ته 
باشد مانند مانگاي ژاپني ها؛ در واقع اين 
يك قالب هنري است. در كاميك استريپ 
يا مانگا داستاني پشت سرهم به مخاطب 
ارائه مي شود. بومي سازي اسم يا قالب هاي 
شناخته شده گرافيكي براي ما مهم بود، 
مي خواس��تيم كلمه فارس��ي جايگزين 
كنيم، پي نما يك لغت فارس��ي اس��ت. 
پي جدا از نماس��ت كه مي ش��ود تصاوير 
پي درپي و متواتر كه اگر دنباله دار نباشند 
و ديده نش��وند عملًا تأثيري بر مخاطب 
ندارند و نما هم مستقيماً يك واژه فارسي 
از تصوير است. ضمن اينكه واژه هايي مانند 
كميك استريپ را هم كشورهاي انگليسي 

زبان كاميك استريپ مي گويند. 
 چه فرقي بين كاميك استريپ و 

كميك استريپ است؟
 كميك اس��تريپ در معناي تحت اللفظي 
خن��ده دار و دنباله دار اس��ت، ولي كاميك 
اس��تريپ موضوعات جدي تر را دارد. مثلًا 
اس��پايدرمن يا بت من كه جدي هس��تند 
و كمي��ك محس��وب نمي ش��وند. كميك 
استريپ كمي نارساست ولي كاميك رساتر 

و عمومي تر است. 
چطور پي نما جا افتاد؟

نشريه »باران« و  نشريه »تيزهوش« قضيه 
اسم پي نما را به كار بردند و فرهنگ سازي 
كردند. در كانون پرورشي فكري كودكان 
هم كاميك اس��تريپ را پي نم��ا كردند. 
پي نما يك بهانه اس��ت، م��ا مي خواهيم 
اين قالب هنري را در ايران بومي كنيم و 
ذائقه ايراني را براساس فرهنگ و هويت 

خودمان شكل بدهيم. 
مان�گا مش�خصه هاي خ�اص 
خ�ودش را دارد و از نظر ريخت 
و قيافه در دنيا ش�ناخته شده 
اس�ت. به نظ�ر ش�ما پي نماي 
ايراني هم مشخصه هاي جهاني 

شدن را دارد؟
در قالب كلاسيك هر كشوري قالب هايي 
داش��ته ما هم داري��م. در دني��ا كاميك، 
بعد مانگا، س��پس بانه س��ينه )مربوط به 
كشورهاي فرانسوي زبان( و ما هم پي نما 
كه ابتداي راه هستيم مثل كودكي كه در 
حال راه رفتن است و نياز به كمك دارد، 

ان شاءالله شناخته مي شويم. 
  ويژگي بانه سينه چيست؟

 اين نوع قالب هنري اغراق هايي دارد. در اين 
فضاي اروپايي، رنگ هاي تند نيست، نزديك 

به تصويرسازي مي تواند باشد. 
پي نما س�ابقه تاريخي در كشور 

دارد؟
بله هرچند به اين اس��م نب��وده ولي همان 
پرده خواني هاي عاشورايي به دوران قبل از 
كاميك استريپ باز مي گردد. 200 تا 300 

سال قبل ايرانيان تصاويري را پرده خواني 
مي كردند ك��ه ابرقهرمان )اولي��اي دين( 
و بد من )اش��قيا( داش��ته، در فضاسازي و 
كل��وزآپ و... تصاوير ارائه مي ش��دند. تنها 
با اين فرق كه نوش��ته نبود و نقال پرده را 
معرفي و نگاه مخاط��ب را هدايت مي كرد. 
اين نوع سبك ميان افرادي كه اهل مطالعه 
نبودند رواج داش��ت؛ امروز هم افرادي كه 
زياد اهل مطالعه دقيق نيس��تند سراغ اين 
كارها مي رون��د. غير از بخش عاش��ورايي 
به صورت كادردار و داس��تاني، موضوعات 
ديگري را هم در اين قالب هنري داشته ايم. 
در كل شايد يك انس��ان كم سواد حوصله 
خواندن شاهنامه را نداشته باشد، اما پي نما 
مي تواند حتي افراد كم س��واد را مشتاق به 

كتابخواني كند. 
 ب�ا توج�ه ب�ه اي�ن س�ابقه چرا 
انيميشن و پي نما در كشور رونق 

پيدا نكرد؟
دهه 50 كانون پ��رورش فكري كارهاي 
خوب��ي در زمان خ��ودش داش��ت، ولي 
انيميشن بيشتر نمايشگاهي و جشنواره اي 
بوده تا صنعتي كه پول درنمي آورديم و به 
صورت تجاري و صنعتي نبود صرفاً يك 
هنر بود، هنري كه مخاطب خاص خودش 
را داشت. فرصت سوزي هاي زيادي اتفاق 
افتاد. خيلي از دوستان فرهنگي به جاي 
كار، از روي كج فهمي و بي سليقگي جلوي 
اين قالب هنري را گرفتند، دلايل خاص 
خودشان را هم داشتند مثلًا اين كار باعث 
توقف خلاقيت كودكان مي شود و جلوي 
پيشرفت آنها را مي گيرد براي همين دير 
وارد اين هنر ش��ديم وگرنه مي توانستيم 
توفيقات زيادي در جش��نواره ها داشته 

باشيم. 
جشنواره هاي كاميك استريپ در 

دنيا چقدر تأثيرگذار هستند؟
 كشورهايي كه مس��ير خودشان را درست 
طي كرده اند. مانند جشنواره مانگا در ژاپن 
يا كشورهاي ديگر خوب پيشرفت داشته اند، 
ولي قبل از اينكه جشنواره اي پا بگيرد بايد 
بستر آن ايجاد شود؛ يعني كتاب، مجلات 
و نش��ريات در معرفي همراهي كنند تا در 
جشنواره آثار ديده شود و تأثيرگذار باشد. 
وقتي هنوز مخاطب با اين قالب هنري آشنا 
نيست و بسترسازي مناسب نشده جشنواره 

هم تأثيري نخواهد داشت. 
 چگونه مي توان فرهنگ س�ازي 

كرد؟
 اين هنر گراني اس��ت؛ علاوه بر تصويرگر، 
نويس��نده وقت و هزينه نياز دارد تا كتابي 
تهيه ش��ود؛ كتابي كه ش��ايد توليدش ده 
برابر زمان و هزينه نياز دارد. ما با يك نشر 
بيمار طرف هس��تيم كه هر سال هم بدتر 
مي شود. ناش��ري كه در طول سال كتاب 
نمي تواند توليد كند س��راغ اي��ن كار هم 
نمي رود يا با احتياط وارد مي شود. به نظرم 
بايد انتش��ارات دولت��ي و نيمه دولتي وارد 

شوند تا كار جا بيفتد. 
بعضي از كاميك اس�تريپ هاي 
ايراني براي شركت هاي خارجي 
كار مي كنن�د. اين اس�تعدادها 
چقدر در ايران فعال هستند و آيا 

اين امكان هست تا از اين طريق 
مهاجرت داشته باشند؟

ببينيد م��ا موقعي درآمدزا مي ش��ويم كه 
بس��تر فراهم باش��د. كش��ورهاي اروپايي 
نمونه كارهاي زيادي دارن��د. ژاپن با مانگا 
بزرگ ترين توليد كنن��ده صنعت كاميك 
اس��تريپ دنيا را دارد، ولي متأسفانه هنوز 
استعدادهاي ايراني در داخل كشور حمايت 
نمي ش��وند براي همين مي بينيم با فلان 

شركت خارجي كار مي كنند.
 يعني استعدادهايي كه اينجا ريشه دارند، 
ولي ثمرش��ان جاي ديگري است؛ هرچند 
توسعه كار خوب است ولي اينكه در كشور 
ديگر ميوه بدهند دردناك است. چرا نبايد 
تعالي اين صنعت در كشور خودمان باشد؟ 

من ايراني بايد در كشور خودم كار كنم. 
آيا اين رويه مي تواند در فرهنگ 

آنها تأثيري هم داشته باشد؟
 در فرهن��گ بيگانه مضمحل مي ش��وند. 
استعدادهايي را مي شناسم كه در فرهنگ 
وارداتي غربي همين جا حل ش��ده اند چه 
برس��د به اين كه در همان فضا و موقعيت 
هم ق��رار بگيرند براي همين اس��ت كه ما 
در مدرس��ه پي نما قصد داريم اف��راد را با 
موضوعات و المان هاي ايراني تربيت كنيم تا 
باعث اعتلاي فرهنگ خودي باشند و هرجا 
كه هستند تأثيرگذار باشند نه  تأثيرپذير. 
مدرسه ما تنها يك مدرسه ساده آموزشي 
نيس��ت، بلكه در حد توان سعي مي كنيم 
افراد شاخص را پربار كنيم به غير از آموزش 
ماهي گيري، به آنها آدرس بركه مي دهيم 
تا ماهي بگيرند. اولين مس��ابقه با موضوع 
شاهنامه داش��تيم كه هم ملي است و هم 
مذهبي. يكي از هفت خوان رس��تم كه 59 
تا 60 نفر شركت كردند البته تنها چند نفر 
كارشان را رساندند. من اين را به فال نيك 
مي گيرم و اميدوارم در دوره هاي بعدي كار 
با قوت بيشتري دنبال شود و اين حركت ها 

را براي شناسايي استعدادها ادامه دهيم. 
س�ابق ب�ر اي�ن مجل�ه كاميك 
استريپ به نام »حديد« داشتيم، 

چرا نگرفت؟
 فقط ايده مهم نيست اجرا هم اهميت دارد. 
اجراي ناقص و نيمه كاره خوب نيست. اين 
نشريه متأسفانه متوقف ش��د. نظم در كار 
بيشتر از هر چيز لازم است كه مجله نداشت 
تا كار را پيش ببرد. مخاطب ش��عور بالايي 
دارد، وقتي كاري س��طحي داشته باشيم 
آن را رد مي كند. »حدي��د« مجله تازه اي 
بود ولي بي نظمي به آن لطمه زد البته شايد 

دوباره بتوانيم مجله را احيا كنيم. 
ش�ما در مدرس�ه پي نما چگونه 

پذيرش داريد؟
 استعداد و علاقه هر دو بايد باشد. هدف ما 
اين است كه نيرو پرورش بدهيم. طراحي 
پاي��ه اي داريم كه به س��مت پي نماس��ت. 
همچني��ن كلاس ه��اي تخصص��ي ك��ه 
هنرجو به آن كش��ش پيدا مي كند كارگاه 
عملي گروهي توليد پي نما و نويس��ندگي 
نيز هست؛ البته كس��ي كه نويسنده است 
الزاماً نبايد كاميك كار باش��د، كافي است 
علاقه به كار داش��ته باش��د. ما دو مدرس 
نويسندگي داريم كه نويسنده ياد بگيرد در 

زمينه پي نما كار كند، برخي كلاس ها مثل 
طراحي علاقه كافي نيس��ت بايد ارزيابي و 
س��طح بندي براي آموزش بشوند. هشت 
سال پيش وقتي موضوع شروع شد جدي 
نگرفتند، ولي زمان مي برد تا فرهنگ آن جا 
بيفتد. موقعي اسم معنا مي گيرد كه كاري 
توليد  ش��ود و جايگاه مخاطب خودش را 
داشته باشد. نياز است تا همه با هم كمك 

كنند و حمايت صورت بگيرد. 
مدرسه شما چند استاد دارد؟

غير از خودم 17اس��تاد هستند. دوره هاي 
آموزش��ي ما بلند مدت و كوتاه مدت دو و 
دو و نيم ماهه اس��ت. اگر كس��ي بخواهد 
از صفر ش��روع كند مس��لماً ني��از به وقت 
بيش��تري براي آموزش دارد. تعداد ترم ها 
بستگي دارد به اين كه مي خواهند دستي 
ياد بگيرند يا ديجيتال��ي كه براي هر دوره 
استادان و ش��يوه هاي كاربردي مخصوص 

داريم. 
براي مانگا هم استاد داريد؟

بله البت��ه مي خواهيم مان��گاي وطني كار 
كنيم؛ همچني��ن گرافيك ب��ا موضوعات 
داخلي و جذاب كه قابل اس��تفاده وطني 

باشد. 
آيا كارك�رد پي نم�ا در تبليغات 
بازرگاني باعث رش�د آن ش�ده 

است؟
 نه خيلي دقيق همه جا نمي رود تنها يك 
سري كادر گذاشتند. در تبليغات بازرگاني 
باش��د يا موش��ن كاميك پيش ب��رود اين 
قابليت ها استفاده زياد دارد حتي مي توانيم 

استفاده هاي آموزشي داشته باشيم. 
قب�اً در كتاب هاي درس�ي هم 

بود؟
بله ولي كارهاي خوبي نبود تنها يك سري 
تصاوير كن��ار هم چيده بودن��د. ظاهر كار 
پي نما بود، ولي وقتي درگير كار مي شويم 

تازه مي بينيم نواقص زياد داشتند. 
پي نماهاي آموزش�ي كه بيشتر 
ش�بيه كاريكات�ور اس�ت در 
روزنامه ها هم استفاده مي كردند 

درست است؟
 بله البته آن كارتون استريپ بود كه نزديك 
به اين كار اس��ت ظاهر تصويرسازي است 
ولي تصويرسازي نيس��ت چون سينمايي 
نيست. كارتون هاي دنباله داري كه استري 
بورد بودند و شبيه پي نما كه در انيميشن و 
سينما هم استفاده مي شود ولي باز با پي نما 

فرق دارند. 
فيلم »محمد رسول الله« مجيدي 
هم اس�تري ب�ورد داش�ت. آيا 
مي توان آن را به ص�ورت كتاب 

كاميك درآورد؟
 بله كار »باديگارد« حاتمي كيا را هم كتاب 
اس��تري بورد كردند. به نظرم اين آثار بايد 
اس��تري بورد داشته باش��ند چون كار يك 
صنعت است. كارگردان منطق روايي فيلم 
را مي بيند و من بايد نگاهم را به كارگردان 
منتقل كنم. در مظلوميت كاميك استريپ 
در ايران همين بس كه فيلم هاي مش��هور 
س��ينمايي داريم كه از آنها اس��تري بورد 
ساخته شده، ولي به صورت كتاب كاميك 
استريپ درنيامده اس��ت.  اي كاش از اين 
صنعت درك درستي بشود. خيلي دوست 
دارم فيل��م »محمد رس��ول الله« مجيدي 

را كار كنم. 
چند وقت پيش مستندي را ديدم 
كه به دليل مش�كل چاپ و نشر، 
كاميك استريپ هاي آن در فضاي 
مجازي منتشر شده بود چرا اين 

اتفاق در ايران نمي افتد؟
 متأسفانه فضاي مجازي ما درست و جامع 
نيست. من با بعضي از هنرمندان فعال در 
فضاي مجازي حرف زدم، مشكل عمده آنها 
مالي است. اگر پول نباشد نمي توانند كار را 
به صنعت تبديل كنند و درآمدزايي باشند. 
پس خارجي ه�ا چطور در فضاي 

مجازي درآمد كسب مي كنند؟
آنها ب��ه دنبال دورهمي نيس��تند حمايت 
هم مي ش��وند؛ متأس��فانه در ايران عملًا با 
س��خت گيري هاي ارش��اد مواجه هستند. 
البته بچه هاي انيماتور و گيم، گاهي حتي 
در خارج مشتري پيدا مي كنند اما اينها كم 
هستند اغلب درآمدي از اين فضا ندارند و 

اين فاجعه است. 
اخيراً اپليكيشن كاميك استريپ 

درست شد. نظر شما چيست؟
 من اخبارش��ان را ديدم ولي چندان دنبال 
نك��رده ام به نظ��رم بايد اينها باش��د و حق 

انتخاب براي مردم لازم است. 
آماري از كاميك اس�تريپ هاي 

ايراني داريد؟
 اس��تعدادهاي زيادي داريم كه به صورت 
حرفه اي كار مي كنند. مركز علمي و فناوري 
رئيس جمه��وري از ما خواس��ته اين افراد 
مشخص ش��وند براي همين در قالب يك 
مسابقه در تلاشيم آماري به دست بياوريم 

كه بايد كارها را ديد و بررسي كرد. 
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كج فهمي مانع پیشرفت »پی نما« است
مدير مدرسه هنري پي نما:

آماره�اي متفاوت�ي هرس�اله از رئي�س 
تع�داد  ب�ر  مبن�ي  س�ينمايي  س�ازمان 
سينماهاي كش�ور نقل مي ش�ود؛ ۸۲ سينما 
از س�ينماهايي ك�ه وي در آخري�ن صحبت 
خ�ود اع�ام كرده ان�د موجودي�ت ندارن�د. 
ما چند سالن سينما داريم؟ اين سؤالي است كه هر 
بار از حجت الله ايوبي پرسيده شده است تا او نيز با 
افتخار عددي بگويد كه از عدد پيشين فراتر است. 
با اين حال هنوز سؤال باقي است. ما چند سالن 
سينما داريم؟ اين س��الن ها اسمشان چيست؟ 
كجايند؟ مالكشان كيست؟ چند صندلي دارند؟ 
چند سانس دارند؟ چه فيلمي بر پرده دارند؟ اصلًا 
همان اولي، ما چند سالن سينما داريم؟ چيزي كه 
نمي توانيد مستند در جايي پيدايش كنيد؛ حتي 

در ساختمان هاي بهارستان. 
حجت الله ايوبي رئيس س��ازمان س��ينمايي در 
تاريخ 12 مهر 1393 در افتتاحيه جشنواره فيلم 
كودك و نوجوان در اصفهان اعلام كرد »در حال 
حاضر 320 سالن سينمايي در كشور وجود دارد 
و قرار است با افزايش 80 سالن سينمايي اين رقم 
به عدد 400 برسد«. البته آقاي ايوبي نگفت اين 
سالن ها چه هستند و شما از كجا مي توانيد عناوين 
و مشخصاتشان را بيابيد. وي در تاريخ 5 مردادماه 
1395 بار ديگر اعلام كرد: »در حال حاضر تعداد 
سينماهاي كشور 400 سالن است و قرار است اين 
رقم در پايان سال به عدد 500 سالن برسد«. انگار 
آقاي ايوبي قول دو سال پيشش را عملي كرده و 
320 را با 80 جمع و نتيجه 400 را اعلام كردند؛  

اما اين 80 سالن سينما نامشان چيست؟
رئيس سازمان سينمايي همچنين در تاريخ 23 
آبان 1395 در خبري مي گويد: »ما تا سه سال 
گذشته حدود 298 سالن سينمايي داشته ايم 
و در حال حاضر به س��مت عدد 500 س��ينما 
در كش��ور در حال حركت هستيم«. يعني در 
سال 92 كه ايوبي سكان س��ازمان را به دست 
مي گيرد 298 سالن در كش��ور فعال بوده كه 
در سال نخست به 320 و در سال سوم به 400 
رسيده است. يك تصاعد هندس��ي؛ ولي اين 

تصاعد در كجا رخ داده است؟
زماني كه اين موضوع از سازمان سينمايي وزارت 
فرهنگ و ارش��اد اس��لامي پيگيري مي ش��ود، 
حاصل ارجاع به س��مت سايت س��ينما تيكت 
اس��ت. مدير روابط عمومي س��ازمان سينمايي 
در پي درخواس��ت خبرگزاري تسنيم مبني بر 
ارائه فهرست سينماهاي كش��ور، خبرنگار را به 
سينماتيكت به عنوان مرجع سينماهاي كشور 
س��وق مي دهد. در اين پيگيري ام��ا مي توان به 
آمار جالبي دست يافت كه كمي با ارقام و اعداد 
مطلوب آقاي ايوبي در تنافر است. بنابر اطلاعات 
موجود در سايت سينما تيكت، در استان تهران 
44 سالن سينما وجود دارد كه مجموع سالن هاي 

اين سينماها به عدد 114 مي رسد. 
طبق اطلاعات موجود در سينماتيكت در ديگر 

استان ها تعداد 77 سالن موجود است كه تعداد 
س��الن هاي آن به 116 مي رسد. نكته قابل تأمل 
آن است كه در سايت س��ينما تيكت، در بخش 
سينماها سالن هاي سينمايي وجود دارد كه در 
س��امانه موجود در صفحه نخست سايت نامي از 
آنان وجود ندارد؛ در حالي كه در سامانه مذكور، 
سالن هايي وجود دارند كه نه تنها خدمات آنلاين 
نمي دهند، بلكه نامشان در فهرست سينماهاي 
سايت نيست. س��ينماهاي رازي و راگاي تهران، 
شيراز شهر شيراز، انقلاب تبريز، سيمرغ مشهد، 
گلستان رفسنجان، بهمن و كاپري گرگان و شهر 

فيروزه نيشابور از اين دست سينماها هستند. 
بنابراي��ن با جم��ع و تفري��ق سرانگش��تي اين 
سالن هاي س��ينما به عدد 230 سالن سينمايي 
در كل كشور مي رسيم. آماري كه از اختلاف 170 
سالن س��ينماي با صحبت هاي ايوبي مي گويد. 
بار ديگ��ر اين موضوع را از س��ازمان س��ينمايي 
پيگير مي ش��ويم. روابط عمومي جوابگو نيست 
و اطلاعاتي جامع در اختيارم��ان قرار نمي دهد. 
راه حل اين ماجرا اين اس��ت كه از طريق مراحل 
اداري و فرآيند بوروكراتيك به جواب دست يابيم. 
شايد عجيب باشد كه مديري مدعي عددي است 
كه دستگاهش حاضر به اثباتش نيست. راه حل 
نيز همانند ديگر دستگاه مراحلي است كه به يك 

پيگيري ناتمام منتهي مي شود. 
حال بايد باز پرسيد چگونه ممكن است سازمان 
س��ينمايي اطلاعاتي دقيق از سالن هاي سينما 
نداشته باشد؟ چگونه ممكن است نتوانيم از تعداد 
سالن هاي فعال بندرعباس مطلع شويم؟ جواب 
را گويا جايي ديگري بايد يافت. استان هرمزگان 
دو سالن سينماي فعال دارد و اين در جامع ترين 
سامانه س��ينمايي كش��ور حتي درج هم نشده 
اس��ت. اگرچه رئيس اداره امور س��ينمايي اداره 
كل فرهنگ و ارشاد اس��لامي هرمزگان در سال 
89 قول داده بود تا سال 91، چهار سالن ديگر به 
مجموعه سالن هاي استان اضافه شود؛ اما گويا اين 
چهار عدد نه در آن 80 عدد ايوبي بود و نه در آن 

صدتاي بعدي. اصلًا ساخته نشده است. 
در جس��ت وجوي ما از س��ينماهاي كشور سه 
سينما و سه س��الن در تهران و 82 سينما و 85 
سالن سينمايي در ديگر استان هاي كشور يافت   
ش��د كه انگار در س��ايت س��ينماتيكت در قيد 
حيات نيس��تند. تا به اينجا با كم و كاستي هاي 
س��ينماتيكت و جس��ت وجوي ما به عدد 318 
سالن سينمايي و 269 سينما در كل كشور ختم 
ش��د. اطلاعات اخير از مجاري رسمي سازمان 
سينمايي كسب نشده است. بار ديگر مي توان اين 
سؤال را مطرح كرد؛ ما چند سالن سينمايي در 
كشور داريم؟ 82 سالن ديگري كه رئيس سازمان 

سينمايي به آن اشاره كرده، كجاست؟
و در نهاي��ت چط��ور ممكن اس��ت مديريت 
سينمايي كشور فهرستي از زير مجموعه خود 

نداشته باشد؟!

آمارهاي عجيبي كه »ايوبي« داد و سالن هايي كه وجود خارجي ندارد

 مديران سینما هم نمي دانند 
چند سالن سینمايي در كشور داريم

88498436سرویس فرهنگي

ي�ك ش�اعر افغ�ان گف�ت: م�ن نمون�ه 
دي�دار رهب�ري ب�ا ش�اعران را ك�ه در 
اي�ران مش�اهده ك�ردم در هي�چ ج�اي 
نش�نيده ام.  و  ندي�ده  دني�ا  ديگ�ر 
به گزارش »جوان«، نصير نديم ش��اعر و معاون 
اتحاديه نويس��ندگان افغانس��تان با حضور در 
برنامه »شابك« در خصوص زمينه شعري خود 
گفت: مادربزرگم اش��عار حاف��ظ را و پدربزرگم 
اشعار فردوس��ي را در خانه براي ما مي خواندند 
و من اولين ش��عرم را در س��ن كودكي نوشتم؛ 
هرچند اشعار بسيار ابتدايي بودند و وزن و قافيه 
نداشتند و در سن 18 س��الگي شعر را به صورت 
جدي آغاز كردم. وي ادامه داد: تقريباً زبان تمام 
مردم افغانستان فارس��ي است به دليل اينكه در 
تمام دانشگاه ها و مدارس به زبان فارسي تدريس 
مي شود و بازار نشر افغانستان عموماً كتاب هاي 
فارسي هس��تند. كتاب هاي دانشگاهي و ديوان 
شاعران ايراني در بين طبقه روشنفكر و كتابخوان 
افغانستان بس��يار رواج دارد. اين شاعر افغان با 
اشاره به پرفروش ترين كتاب فارسي در افغانستان 
عنوان كرد: به دليل جنگ هاي پي در پي در كشور 
ما مترجم كم است و ما از كتاب هايي كه در ايران 
ترجمه مي شوند تغذيه مي شويم و ناشران زيادي 
هستند كه كتاب هاي ايران را در افغانستان نشر 
مي دهند و به فروش مي رس��انند. ديوان حافظ 

پرفروش ترين كتاب فارسي در افغانستان است 
و در هر خانه اي حافظ پيدا مي شود. نصير نديم 
در ارتباط با حضور خود در نشست ديدار رهبري 
با ش��اعران بيان كرد: من نمونه ديدار رهبري با 
شاعران را كه در ايران مشاهده كردم در هيچ جاي 
ديگر دنيا نديده و نشنيده ام. مقام معظم رهبري 
درباره شعر نظرات بسيار خوبي داشتند و شعر را 
بسيار خوب مي شناختند و خودشان هم توانايي 
خوبي در سرودن شعر دارند و محبوبيت ايشان 
هم در ميان شاعران خيلي زياد است و اين بسيار 
خوب است كه رهبر يك ملت به شعر فكر مي كند. 
وي افزود: نكته اي كه از اي��ن ديدار در ذهن من 
ماند اين اس��ت كه وقتي آقاي محسن سعيدي 
ش��عر خواني كردند رهبر معظم ايران فرمودند 
كه شعر افغانستان پيشرفت خوبي داشته و اين 
نكته نشان دهنده اين است كه رهبر ايران شعر 
افغانستان را مي شناسد و آن را مطالعه مي كند و 
اين جاي خوشحالي بسياري دارد. اين شاعر افغان 
در پايان با بيان آرزوي كتابي خود خاطرنش��ان 
كرد: از شاعران جوان ايران آثار بسياري خوانده ام 
و برخي از آنها كه در افغانستان هم بسيار معروف 
هستند مانند فاضل نظري، عليرضا بديع و حامد 
عسگري و همچنين علي اكبر ياغي تبار. اميدوارم 
تمام فارسي زبانان كتابخوان شوند و شكر گزار اين 

باشند كه فارسي زبان هستند.

معاون اتحاديه نويسندگان افغانستان:

 نمونه ديدار رهبر انقلاب با شاعران 
در دنیا وجود ندارد

فيلم مستند »رؤياي آهني« به كارگرداني ياسر 
طالبي كه در دهمين جشنواره »سينماحقيقت« 
حضور دارد، به نقش راه آهن سراسري ايران در 
پيروزي متفقين ب�ر آلمان ن�ازي مي پردازد. 
ياسر طالبي درباره موضوع و روند توليد مستند »رؤياي 
آهني« به خبرنگار مهر گفت: در اين فيلم نقش راه آهن 
سراسري ايران در پيروزي متفقين بر آلمان هيتلري 
را خواهيم فهمي��د؛ موضوعي كه بس��ياري از مردم 
دنيا از آن اطلاعي ندارند و ما س��عي كرديم بر اساس 
پژوهش هاي ميداني و كتابخانه اي و منابع آلماني و 
دانماركي به اين اطلاعات دست پيدا كنيم. در واقع 
»رؤياي آهني« با بهره گيري از مس��تندات تاريخي، 
چگونگي ساخته ش��دن راه آهن ايران و سير تكامل 
مهندسي ساخت و تأثير راه آهن ايران بر آينده جنگ 

جهاني دوم و ايران را بررسي مي كند. 
وي افزود: در هيچ يك از منابع تصويري به ش��كل 
مستند به نقش تعيين كننده راه آهن ايران در پيروزي 
متفقين كه چرچيل آن را پل پي��روزي ناميده بود، 
اشاره اي نشده كه همين مسئله باعث شد در مستند 
»رؤياي آهني« نگاهي ويژه به اين موضوع داش��ته 
باش��يم. به قول فرماندهان متفقي��ن »اگر راه آهن 
سراسري ايران نبود شايد نقشه جهان شكل ديگري 
به خود مي گرفت.« طالبي با اشاره به اينكه »رؤياي 
آهني« داستان مهندسي ساخت راه آهن سراسري 
ايران توسط كمپاني دانماركي »كامپساكس« است، 
بيان كرد: براي ما س��اخت و تأثيرگ��ذاري راه آهن 
سراسري ايران در پيروزي متفقين در جنگ جهاني 
دوم، بسيار جالب بود. فيلم از نورنبرگ و منزل راوي 
آغاز مي شود و به ايران مي رسد. ما همراه با راوي در 
اين سفر ريلي داستان هاي سفر مهندسان راه آهن و 
ساخت اين مسير را رصد مي كنيم و نيم نگاهي هم 
به حوادث مي اندازيم و در كنارش به آيين هاي مردم 

ساكن مناطق اطراف راه آهن مي پردازيم.

نقش راه آهن سراسري ايران 
 در پیروزي متفقین 

در مستند رؤياي آهني

توصیه فرمانده نیروي دريايي 
 ارتش براي تماشاي
»يتیم خانه ايران«

امير دريادار »حبيب الله سياري« فرمانده نيروي 
دريايي ارتش جمهوري اسامي در گفت وگو با 
علي ضيا اعام كرد آخرين باري كه به سينما 
رفته براي تماشاي فيلم »يتيم خانه ايران« بوده 
و تماشاي اين فيلم را به همه توصيه مي كند. 
به گ��زارش جوان، س��يدعلي ضيا روز گذش��ته 
در برنامه »فرمول ي��ك« ميزبان امي��ر دريادار 
»حبيب الله س��ياري« فرمانده ني��روي دريايي 
ارتش جمهوري اسلامي بود و از او درباره دلايل 
نامگذاري 7آذر به عنوان روز نيروي دريايي سؤال 
كرد. س��ياري همچنين درب��اره آخرين فيلمي 
كه ديده، اظه��ار كرد: آخرين فيلم��ي كه ديدم 
»يتيم خانه اي��ران« بود كه مقطع��ي از تاريخ را 
نشان مي دهد و توصيه مي كنم همه اين فيلم را 
ببينند چون نشان مي دهد چه اتفاقي در جنگ 
جهاني دوم براي ايران مي افتد و استكبار چطور 
براي رسيدن به اهدافش��ان، ما را زير پايشان له 
مي كنند. »فرمول يك« شنبه تا چهارشنبه ها هر 
روز ساعت 6:30 تا 8:10 با تهيه كنندگي افشين 
حسين خاني و با خوانندگي تيتراژ حامد همايون 

روي آنتن شبكه يك سيما مي رود.

اروند در »سینماروايت«

فيلم س�ينمايي »اروند« به كارگرداني پوريا 
آذربايجاني و تهيه كنندگي مهدي داوري در 
صدويكمين برنامه »سينماروايت« اكران و با 
حضور عوامل فيلم، منتقدين و كارشناس�ان 
سينمايي مورد نقد و بررسي قرار خواهد گرفت. 
فيلم اروند داستان يونس جانباز اعصاب و روان دفاع 
مقدس، حالا 27 سال پس از پايان جنگ هنوز هم 
با خاطره همرزمانش روزگار مي گذراند. همراه شدن 
او با يك گروه تفحص اما اتفاقات ت��ازه اي را در اين 
جريان سيال ذهن وارد مي كند.  سعيد آقاخاني، طناز 
طباطبايي، پانته آ پناهي ها، مهرداد صديقيان، اميد 
روحاني، حسين سليماني و كاظم سياحي بازيگران 
اين فيلم مي باشند. صدويكمين جلسه سينما روايت 
روز يك شنبه 14 آذر رأس ساعت 17:30 در مجتمع 
فرهنگي اسوه واقع در خيابان انقلاب اسلامي نبش 
بهار جنوبي برگزار خواهد ش��د. حضور در س��ينما 

روايت براي عموم آزاد و رايگان است. 


